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Wieny van den Enden 

De Oostduitse burgers voelen zich tegen
over de Westduitse burgers tweederangs 
Duitsers. Ze kijken tegen 'het gouden 
westen' op. De geschiedenis van de 
omstandigheden van tweederangs burgers 
duurt er al heel lang, maar nu is er een 
verwachting ten aanzien van het westen. 
Volgens de heer Radcke en de heer 
Keferstein zullen de verschillen binnen 5 à 
10 jaar minimaal zijn. 
Zullen etnische minderheden zich der
derangs burgers gaan voelen? De regering 
zal er alles aan moeten doen om dit te 
voorkomen, aldus dhr. Keferstein. De 
mensen in de DDR hebben op een eiland 
geleefd. Ze hadden geen contacten met 
de buitenwereld. De enige · contacten die 
ze hadden waren met gedwongen, geor
ganiseerde vrienden. Een multi-nationale 
maatschappij ervaarden ze niet. 

Zal de rol van Duitsland op het interna
tionale vlak veranderen? Zeer waarschijn
lijk wel. Duitsland is na de Sowjet-Unie 

Een van de opgedane indrukken. 

Excursieverslag Duitse ambassade 

het tweede land binnen Europa geworden 
(voor het Verenigd Koninkrijk, Frankrijk 
en Italië !!!!). Eén van de eerste stappen 
die gezet wordt is een grondwetswijziging 
waarin bepaald wordt dat Duitse militairen 
mogen opereren binnen de Verenigde 
Naties. Een permanente zetel in de 
Veiligheidsraad zal nog een tijdje uitblij
ven. De Oostduitse bevolking is nog niet 
rijp voor al te grote stappen en Duitsland 
blijft natuurlijk de restricties vanuit de 
wortels van de geschiedenis behouden, 
aldus dhr. Radcke. 
Na dit alles aangehoord te hebben hadden 
we een zeer informatieve middag achter 
de rug. We hebben een beeld gekregen 
( of een beeld behouden) van de visie van 
de Westduitse diplomaten op de eenwor
ding. 
Na dit alles werden we op koffie met 
appelgebak getrakteerd door de B.I.L. bij 
Hotel des lndes. 

28 bestuurskundige berichten 

Redactioneel Stageberichten 

Stageberichten 

Alexander Smelt vertelt. Vanaf begin September 1990 tot eind februari 1991 heeft deze 
zesdejaars student, die indertijd voor de Internationaal-Juridische Variant koos, stage 
gelopen bij het Verbond van Nederlandse Ondernemingen (VNO), de grootste Nederlandse 
werkgeversorganisatie. Het VNO heeft, naast het hoofdkantoor in Den Haag, in elke 
provincie een regiokantoor.Alexander's stage vond plaats bij het VNO Zuid-Holland, dat is 
gehuisvest in het World Trade Center Rotterdam. 

Lucella Carasso 

Naar aanleiding van de jaarlijkse vergade
ring van de Provinciale VNO Besturen, 
die eind mei 1990 in Rotterdam werd 
gehouden, besloot het VNO Zuid-Holland 
om een student de mogeltjkheid te bie
den onderzoek te doen naar de mogelijk
heid en/of wenselijkheid van een samen
werking tussen de provincie Zuid-Holland, 
de gemeente Rotterdam en het VNO 
Zuid-Holland in het behartigen van hun 
belangen bij de Europese Gemeenschap in 
Brussel. Gekozen is voor een student 
BestuursJamde gezien het . typisch 
Bestuurskundige onderwerp: het onder
zoek heeft te maken met de relatie tussen 
d e  v e r s c h i l l e n d e  N e d e r l a n d s e  
bestuurslagen, de verhouding tussen het 
georganiseerde bedrijfsleven en de over
heid, en de 'vierde bestuurslaag', de EG. 

Bij Alexander's Integratie project vielen 
stage en scriptie volledig samen. Hij begon 
met het formuleren van een probleemstel
ling. Deze is vrijwel identiek aan het hier
boven beschreven stage-aanbod. Daarna 
volgde een grove opzet van de scriptie in 
wording, en literatuur-en documenten
analyse. Hierna werd een vragenlijst 
opgesteld, waarmee betrokkenen en 
andere deskundigen werden geïnterviewd. 
Tenslotte werd het geheel uitgewerkt en 
ontstond de definitieve scriptie. Over de 
uitkomst van het onderzoek kan A
lexander nog niet zo veel loslaten, behalve 
dan dat hij denkt dat er goede mogelijk-

heden tot samenwerken zijn. 

Of het VNO iets met zijn rapport zal 
gaan doen? Alexander vindt dat moeilijk 
te voorspellen. Wel geeft een dergelijk 
stage-aanbod naar zijn mening aan dat er 
bij het VNO goed over het onderwerp 
wordt nagedacht. Dat is ook nodig, omdat 
vormen van binnenlands samenwerken de 
positie van Nederland binnen de EG kun
nen versterken. Een gezond tegenspel 
tussen de verschillende publieke en private 
instituties is op nationaal niveau gezien 
nuttig, maar op Europees niveau zijn uit
gekristalliseerde consistente Nederlandse 
standpunten volgens Alexander gewenst 
om als klein Nederland niet geheel te 
worden ondergesneeuwd door grote lidsta
ten als Frankrijk en Duitsland. 

Alexander heeft veel aan zijn stage gehad. 
Hij heeft kennis gemaakt met de manier 
waarop organisaties als het VNO functio
neren; hij heeft geleerd een omvangrijke 
scriptie te schrijven, hard te werken (naast 
zijn stage heeft hij nog vier vakken 
gedaan), en ook ervaren wat het betekent 
om (vrij) geregeld vroeg op te moeten 
staan. 
Zowel vanuit de vakgroep als vanuit het 
VNO vond hij de begeleiding zeer goed. 
Alexander kijkt terug op een plezierige, 
leerzame stage. 
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